

The following is a list of publications on land issues published by Housing and Land Rights Network – Habitat International Coalition (HIC-HLRN) since the 1<sup>st</sup> Arab Land Conference:

فيما يلي قائمة بالمنشورات حول قضايا الأراضي التي نشرتها شبكة حقوق الأرض والإسكان - التحالف الدولي للموئل (HIC-HLRN) منذ المؤتمر العربي الأول للأرض:

#### Books (in English):

*The Land and Its People: Civil Society Voices Address the Crisis over Natural Resources in the Middle East/North Africa* (Cairo: HIC-HLRN, updated to November 2019): compilation of research and analysis, from the series of MENA Land Forums organized by HIC-HLRN since 2009;

*A Pandemic of Violations* (Cairo: HIC-HLRN, 2020), report published for World Habitat Day and “Urban October” 2020, analyzing the cases entered in the HLRN Violation Database to reveal patterns and trends in housing and land rights violation around the world amid the COVID-19 pandemic; HIC-HLRN. “Counting on Justice: Victims of Land Rights Violations and Supporting Reparations for Transitional Justice in Yemen – Executive Summary,” a study on the quantitative determination of costs, losses, and devastation from plundering lands since the previous regime to the present.

#### كتب (بالعربية):

*التعويل على العدالة: ضحايا انتهاكات الأرض ودعم لجبر الضرر العدالة الانتقالية في اليمن* (القاهرة: شبكة حقوق الأرض والسكن – التحالف الدولي للموئل، 2021)، دراسة حول التحديد الكمي للتكاليف والخسائر والدمار الناجم عن نهب الأراضي منذ النظام السابق وحتى الوقت الحاضر؛

*جائحة من الانتهاكات* (القاهرة: شبكة حقوق الأرض والسكن – التحالف الدولي للموئل، 2020)، تقرير نُشر اليوم العالمي للموئل و"تشرين الأول/أكتوبر الحضري" 2020، يحلل الحالات التي تم إدخالها في قاعدة بيانات انتهاكات تابعة لشبكة حقوق الأرض والسكن (HLRN) للكشف عن أنماط واتجاهات انتهاك حقوق الإسكان والأرض حول العالم وسط جائحة COVID-19.

#### Articles (in English):

- “Over 33 Million Due Restitution in MENA,” *Land Times*, No. 17 (March 2019);
- “Complementary Strategy on Small-scale Family Farming,” *Land Times*, No 18 (July 2019);
- “MENA Countries Report on SDGs,” *Land Times*, No. 18 (July 2019);
- “A Call from Nuba Mountains,” *Land Times*, No. 19 (April 2020), part 1 of a 2-part series;
- “Apartheid over Palestine,” *Land Times*, No. 19 (April 2020);
- “HIC Argues for a ‘Human Right to Land’,” *Land Times*, No. 19 April 2020);
- “Human Rights Habitat Observatory Meets SDGs” *Land Times*, No. 19 (April 2020);
- “A Call from Nuba Mountains,” *Land Times*, No. 20 (August 2020), part 2 of a 2-part series;
- “MENA States at the High-level Political Forum 2020,” *Land Times*, No. 20 (August 2020);
- “Palestine: Patterns of Crime against Land & Housing amid COVID-19,” *Land Times*, No. 20 (August 2020);
- “Global Civil Society Seeks Accountability in Palestine,” *Land Times*, No. 20 (August 2020);
- “Landless in the Middle East/North Africa” *Land Times*, No. 20 (August 2020);
- “Agriculture as Resistance,” *Land Times*, No. 21 (December 2020), a view from Palestine;
- “Human Rights CSOs Urge Action on Gaza Water” *Land Times*, No. 21 (December 2020);
- “[Land amid COVID](#),” *Land Times*, No. 21 (December 2020);
- “Land and Civil Society in Sudan,” *Land Times*, No. 21 (December 2020), focusing on the capacity needs of civil society organizations operating in Darfur;
- “[New Report: A Pandemic of Violations](#),” *Land Times*, No. 21 (December 2020)
- “No More Hunger on Earth,” *Land Times*, No. 21 (December 2020);
- “Restitution of Yemen’s Looted Lands,” *Land Times*, No. 21 (December 2020);

“Western Sahara: Exploiting the People’s Resources,” *Land Times*, No. 21 (December 2020);  
“World Rural Women and Food Days,” *Land Times*, No. 21 (December 2020)؛

### مقالات (بالعربية)

"أكثر من 33 مليون يستحقون الاسترداد في إقليم الشرق الأوسط وشمال إفريقيا،" *أحوال الأرض*، عدد 17 (آذار/مارس 2019)؛  
"الاستراتيجية التكاملية للزراعة الأسرية صغيرة النطاق،" *أحوال الأرض*، عدد 18 (تموز/يوليو 2019)؛  
"تقرير دول إقليم الشرق الأوسط وشمال إفريقيا عن أهداف التنمية المستدامة،" *أحوال الأرض*، عدد 18 (تموز/يوليو 2019)؛  
"التحالف الدولي للموئل يدافع من أجل 'حق الإنسان في الأرض'،" *أحوال الأرض*، عدد 19 (نيسان/أبريل 2020)؛  
"الفصل العنصري على فلسطين،" *أحوال الأرض*، عدد 19 (نيسان/أبريل 2020)؛  
"مرصد موئل حقوق الإنسان يلتقي بأهداف التنمية المستدامة،" *أحوال الأرض*، عدد 19 (نيسان/أبريل 2020)؛  
"نداء من جبال النوبة،" *أحوال الأرض*، عدد 19 (نيسان/أبريل 2020)، الجزء الأول من جزأين؛  
"دول الشرق الأوسط وشمال إفريقيا في المنتدى السياسي رفيع المستوى 2020،" *أحوال الأرض*، عدد 20 (آب/أغسطس 2020)؛  
"معدمي الأراضي في الشرق الأوسط/شمال أفريقيا،" *أحوال الأرض*، عدد 20 (آب/أغسطس 2020)؛  
"منظمات المجتمع المدني العالمية تسعى إلى المساواة في فلسطين،" *أحوال الأرض*، عدد 20 (آب/أغسطس 2020)؛  
"نداء من جبال النوبة،" *أحوال الأرض*، عدد 20 (آب/أغسطس 2020)، الجزء الثاني من جزأين؛  
"نماذج من الجرائم ضد الأرض والسكن في وسط أزمة كوفيد - 19،" *أحوال الأرض*، عدد 20 (آب/أغسطس 2020)؛  
"الأرض في وسط الجائحة،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"الأرض والمجتمع المدني بالسودان،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"تقرير جديد: جانحة من الانتهاكات،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"منظمات حقوقية تحت على اتخاذ تحرك بشأن مياه غزة،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"استعادة أراضي اليمن المنهوبة،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"الصحراء الغربية: استغلال موارد الشعب،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"المقاومة الزراعية في فلسطين المحتلة: ركيزة الثبات والصمود، في ظل الجائحة،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020)؛  
"اليوم العالمي للمرأة الريفية، والغذاء،" *أحوال الأرض*، عدد 21 (كانون الأول/ديسمبر 2020).

### Other Relevant Publications (in English):

The following is a list of publications and reports on land issues published jointly with Housing and Land Rights Network – Habitat International Coalition (HIC-HLRN) or by other related organizations since the 1<sup>st</sup> Arab Land Conference:

فيما يلي قائمة بالمنشورات وتقارير حول قضايا الأراضي والتي تم نشرها بالاشتراك مع شبكة حقوق الأرض والإسكان - التحالف الدولي للموئل (HIC-HLRN) أو من قبل المنظمات الأخرى ذات الصلة منذ المؤتمر العربي الأول للأراضي:

Al-Haq – Law in the Service of Man, BADIL Resource Center for Palestinian Residency and Refugee Rights, Cairo Institute for Human Rights Studies (CIHRS), and Habitat International Coalition (HIC) – Housing and Land Rights Network (HLRN), "[Joint Submission to the Committee on the Elimination of Racial Discrimination for the List of Themes on Israel’s Seventeenth to Nineteenth Periodic Reports,](#)" 100<sup>th</sup> Session, 5 September 2019;

\_\_\_\_\_، "[Joint Parallel Report to The United Nations Committee on the Elimination of Racial Discrimination on Israel’s Seventeenth to Nineteenth Periodic Reports,](#)" 100<sup>th</sup> Session, 1 November 2019;

HIC-HLRN. "Bibliography on Israeli Apartheid," 2021, at: [http://www.hlrn.org/img/documents/Apartheid\\_bibliography.pdf](http://www.hlrn.org/img/documents/Apartheid_bibliography.pdf), a regularly updated compilation presenting as complete as possible a collection of scholarly writings on the system of institutionalized, material discrimination against the Palestinian people imposed by Zionist colonization and the State of Israel. "Bibliography on Israeli Apartheid" is divided into two sections: (1) complete books on the subject and (2) other publications articles, reports, pamphlets and relevant chapters in books on more-general and inclusive subjects;

HIC-HLRN and Public Works Studio. "Situation of the Human Right to Adequate Housing in Lebanon," Civil Society Report to the Universal Periodic Review (UPR) Third Round – Lebanon (2020);

Schechla, Joseph. "How Israeli Apartheid Affects the Syrian Golan" [publication forthcoming];

Schechla, Joseph. "Lands of the Arab Spring," *Digital Development Debates* (2011);

\_\_\_\_\_. "Security of Tenure through the Habitat Agenda, 1976–2016," working paper for the Urban Thinkers Campus, "Housing in the City We Need," Barcelona, 16–18 November 2015, including an update of the "continuum of land rights";

United Nations. [Guidance Note on the United Nations and Land and Conflict](#);

The Arab NGO Network for Development, Lebanon Support and Lebanese Observatory for Workers and Employees Rights. "Situation of Economic and Social Rights in Lebanon," Civil Society Report to the Universal Periodic Review (UPR) Third Round – Lebanon (2020);

Waste Management Coalition, Save the Bisri Valley Campaign, The Arab NGO Network for Development. "Environmental Rights Report," Civil Society Report to the Universal Periodic Review (UPR) Third Round – Lebanon (2020);

#### إصدارات أخرى ذات الصلة (بالعربية):

شبكة المنظمات العربي غير الحكومية للتنمية، ودعم لبنان، وشبكة حقوق الأرض والسكن، والمرصد اللبناني لحقوق العمال والموظفين. "الحقوق الاقتصادية والاجتماعية"، تقرير منظمات المجتمع المدني للدورة الثالثة للاستعراض الدوري الشامل - لبنان (2020)؛

تحالف إدارة النفايات، و حملة إنقاذ مرج بسري، وشبكة المنظمات العربي غير الحكومية للتنمية. "الحقوق البيئية"، تقرير منظمات المجتمع المدني للدورة الثالثة للاستعراض الدوري الشامل - لبنان (2020)؛